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 درخشش فیلم جدید  
 کارگردان »انگل« در 

هفتادوپنجمین جشنواره 
بین المللی فیلم برلین

انتقاد از ترامپ در مراسم جوایز نویسندگان آمریکا 
درخشش »شوگان« و »پسران نیکل« 

با معرفی برندگان جایزه انجمن نویسندگان 

آمریکا، »شوگان« با ۳جایزه ازجمله بهترین پلان
سریال درام در بخش تلویزیونی این مراسم که 
شامگاه شنبه برگزار شد، درخشید و »هکس« هم ۲جایزه این 
بخش ازجمله بهترین کمدی را به دست آورد. در بخش سینمایی 
هم »آنورا« و »پســران نیکل« برنده های بزرگ شــب بودند 
تاسازندگانشان با پایان رأی گیری اسکار در روز سه شنبه، با امید 

بیشتری به شب اسکار فکر کنند. 
»آنورا« که از سوی جوایز منتخب منتقدان، انجمن کارگردان ها 
و انجمن تهیه کنندگان هم به عنوان بهترین فیلم انتخاب شد، 
جایزه فیلمنامه غیراقتباسی نوشته شــان بیکررا دریافت کرد. 
»پسران نیکل« که ۲نامزدی در اســکار به دست آورده، جایزه 
بهترین فیلمنامه اقتباســی را برای رامل راس و جاسلین بارنز 
گرفت. »شــوگان« به عنوان برنده بزرگ شــب، برای بهترین 
درام، بهترین سریال جدید و بهترین قســمت یک درام برنده 
شد و »هکس« هم علاوه بر فیلمنامه بهترین سریال کمدی، در 

بخش یک اپیزود کمدی هم برنده شد. این مراسم همزمان در 
۲شهر برگزار می شد. در لس آنجلس »جوئل کیم بوستر« میزبان 
رویداد بود؛ درحالی که در نیویورک »روی وود جونیور« کمدین 
به عنوان مجری حضور داشت. وود در آغازتک گویی خود برای 
شروع مراسم گفت: خوشــحالم که این پست برای دومین باربه 
من اهدا شــده اســت.  این کمدین در ادامه تصاویر واضح تری 
از دولت جدید ترامپ ارائه کرد و گفت: آن بیرون یک دیوانگی 
کامل در جریان است. زاکربرگ مالک اینستاگرام است. ترامپ 
مالک زاکربرگ است. بعدش ایلان هر دوی آنها را خرید. بعد هم 
پوتین کل مجموعه را به دست آورد. سفیدپوستان دارند سفیدها 

را می خرند؛ این پیشرفت است.
وود افــزود: ما از بیماری همه گیر جان ســالم بــه در بردیم، از 
اعتصابات جان ســالم به در بردیم، از آتش سوزی ها جان سالم 
به در بردیم و همچنین از جاستین بالدونی جان سالم به در بردیم. 
من با شما صادق خواهم بود؛ هنوز مطمئن نیستم که جاستین 
بالدونی کیست. من از تجارت سفیدپوستان دوری می کنم. ما 

از ادغام های بزرگ کمپانی ها جان سالم به در برده ایم.  در میان 
جوایز افتخاری، وینس گیلیگان، خالق »بریکینگ بد« جایزه 
دستاورد نویســندگی تلویزیونی را برد و از دیوید لینچ فقید با 

جایزه لورل برای دستاورد فیلمنامه نویسی تجلیل شد. 

سفربه خیر آقای عظیمی
واپسین یادداشت منتقد تازه  درگذشته سینما برای 

همشهری:  ما می رویم تا سال آینده که معلوم نیست چه 
خواهد شد

»ما می رویم تا سال آینده که معلوم نیست چه خواهد شد« 
این بخشــی از آخرین یادداشتی اســت که مرحوم شاپور 
عظیمی، منتقد، مترجم و روزنامه نگار که دیروز در 61سالگی 
درگذشت، برای ویژه نامه جشــنواره فجر همشهری در روز 
یکشنبه ۲1 بهمن نوشت. با اینکه در بیمارستان بود خودش 
را متعهد می دانست که یادداشتش را برایمان بفرستد. اسم 
ســتون روزانه  مرحوم عظیمی در ویژه نامه جشنواره امسال 

»بهترین سال های زندگی ما« بود. 
مرحوم عظیمی در 1۰ شــماره ویژه نامــه از خاطراتش از 
روزهای جشنواره فجر نوشت و یاد سال هایی را که بهترین 
ســال های زندگی اش بودند گرامی داشــت. او از آن عشق 
فیلم هایی بود که با ســینما زندگی می کرد. درس ســینما 
خوانده بود و سال ها ترجمه کرد و نوشت و بی پروا عشقش به 

سینما و جنبه های گوناگونش را بروز داد. 
در چند ســال اخیــر، تمرکــز کــرده بــود روی ترجمه 
یادداشــت های رمان های داستایفســکی که نشــر نیلوفر 
ناشرشان است. یادداشت آخر او در ویژه نامه فجر همشهری 
نشان می دهد که چه عشقی به ســینما داشت و سینما چه 
جای مهمی در زندگی اش را اشغال می کرد. تیتر یادداشت 
آخرش ایــن بود: »رؤیای بیــداری«. یادداشــتش را مرور 
می کنیم و امیدی را که در نوشته اش جاری است ارج می نهیم 
و از او عشق ورزیدن به سینما و عشق ورزیدن به زندگی را نزد 
خودمان به یادگار نگه می داریم. روحش شاد و یادش گرامی. 

 رؤیای بیداری

سینما رفتن همواره عملی است از جنس رویادیدن؛ چه آن 
زمان که در فضای تاریک سالن سینما فیلم می دیدیم، چه 
الان که هر گوشی خودش یک ســالن نمایش است؛چه در 
آن سال هایی که با انرژی فراوان از این سالن به آن سالن گز 
می کردیم، چه الان که حتی تماشای فیلمی که ۴ سال پشت 
خط اکران مانده، وجدی برنمی انگیزد، سینما همچنان وجه 

رؤیابینی اش را حفظ کرده است.
جشنواره فیلم فجر مثل سینمای سیاری است که هر سال 
از محله ما عبور می کند و ما هلهله کنان به دنبال این نمایش 
ســیار می دویم، فیلم می بینیم، ذوق می کنیــم و دائما در 
دلمان می شماریم که... یک روز دیگر از جشنواره گذشت و ما 
بی خبریم! و چند روز دیگر بیشتر به پایان این حکایت غریب 

سینمای ایران نمانده است.

امــروز واپســین یادداشــت از مجموعه یادداشــت های 
جشنواره ای نگاشته می شود و ما می رویم تا سال آینده که 
معلوم نیست چه خواهد شد. اما رؤیای سینما را پایانی نیست 
و این کشتی به قول فلینی به راهش ادامه می دهد یا به قول 
آنجلوپولوس، بازیگران سیرک سیار ســینما به هنرنمایی 
ادامه خواهند داد. فیلم ها می آیند و می روند اما ما نمی رویم، 

هستیم و سال به سال »نوروز« سینما را دنبال می کنیم.
فارغ از تمام گیس و گیس کشی های مرسوم در چنین ایامی، 
به نظرم باید فقط شش دانگ حواسمان را به فیلم ها بدهیم، 
به هیچ نقدی توجه نکنیم، از حواشــی بگریزیم، سینما را 
هدف بگیریم، همچنان رؤیا ببینیم و در کهکشــان سینما 
باقی بمانیم. ما ساکنان این جهان چشم نواز هستیم و چقدر 
باسعادتیم که سینما هست، جشنواره هست، فیلم هست و 

»بودن« هست. 

هالیوود یاد

بالیوود

فیلم تازه شاهرخ خان 

شاهرخ خان به زودی مقابل دوربین می رود. ستاره مسلمان 
سینمای هند درصدد تولید قسمت دوم بلاک باستر اکشن 
و خانوادگی »مه هونا/ من اینجا هستم« است. قسمت اول 
فیلم سال ۲۰۰۴ روی پرده سینماهای این کشور آسیایی 
رفت و فروش بالایی داشت. نزدیکان بازیگر می گویند او این 
روزها داستان خوب و جذابی برای دومین قسمت مه هونا 
پیدا کرده و قصد تولید آن را دارد. با این حال، کسی اطلاعی 
از داستان تازه این بازیگر و تهیه کننده معروف ندارد و خود 
او هم در این مورد سکوت کرده است. رسانه ها خبر داده اند 
شاهرخ طی روزهای گذشــته چندین بار به دیدن دوست 
فیلمساز قدیمی خود فرح خان رفته است. براساس گزارش 
صبا، پیش بینی می شود این دیدارها درباره تولید مه هو نا ۲ 
باشد؛ زیرا فرح خان قسمت اول را کارگردانی کرد. با توجه 
به فاصله بیست و یک ساله بین تولید قسمت اول و دوم و بالا 
رفتن سن شاهرخ، گفته می شــود او به احتمال زیاد نقشی 
در داستان نخواهد داشت یا به نقشــی کوتاه در آن بسنده 
خواهد کرد. اگــر همه  چیز طبق پیش بینی هــا جلو برود، 
کلید فیلمبرداری مه هونا ۲ تا قبل از پایان فصل تابســتان 
پیش رو زده خواهد شد. در قســمت اول فیلم شاهرخ در 
نقش یک افسر وظیفه شناس ظاهر شــد که برای دیدار با 
برادر کوچک ترش کــه تاکنون او را ملاقــات نکرده راهی 
کالج او می شــود. او در محل به عنوان یکی از استادان کالج 
مشغول به کار می شود. اما با حضور یک گروه تروریست در 
کالج و به گروگان گرفته شدن دانشجویان، شاهرخ مجبور 
می شود هویت واقعی اش را فاش و با تروریست ها مقابله کند. 
سوشمیتا ســن، آمریتا رائو و زائد خان دیگر بازیگران فیلم 
بودند که بعید به نظر می رسد هیچ یک از آنها در قسمت دوم 

هم حضور داشته باشند.
شاهرخ خان سال ۲۰۲۳ ، ۲فیلم »جوان/ پلیس« و »دانکی« 
را روی پرده ســینماهای هند داشــت که هر دو در جدول 

گیشه دست به رکوردشکنی زدند.

تعداد دنبال کننده در اینستاگرام
 ملاک انتخاب بازیگر در هالیوود

مایا هاک می گوید تهیه کنندگان براساس میزان دنبال کننده 
اینســتاگرام بازیگران را انتخاب می کننــد. او می گوید برخی 
تهیه کنندگان براســاس میزان دنبال کننــدگان بازیگران در 
شبکه های اجتماعی فیلم ها را تولید می کنند. به گزارش صبا، 
او در یکی از قســمت های اخیر پادکست »شاد غمگین گیج« 
می گوید بااین حــال اهمیتی به اینســتاگرام نمی دهد. هاک 
می گوید: »برای من اینســتاگرام اهمیتی ندارد. اینســتاگرام 
افتضاح است. اما محض اطلاع شما می گویم، اگر میزان معینی 
دنبال کننده داشته باشــید، می توانید ساخته شــدن فیلم را 
تضمین کنید. مرز گیج کننده ای اســت.« او اضافه می کند که 
چندین »کارگردان باهوش« را می شناسد که از تهیه کنندگان 
می خواهند پیــش از تولید یک پروژه میــزان دنبال کنندگان 
بازیگران در اینستاگرام را بســنجند. بازیگر سریال »چیزهای 
عجیب« توضیح می دهد: »به حذف اینستاگرام فکر می کنم؛ اما 
بعضی از کارگردان ها به من می گویند، »فقط بدان وقتی برای 
فیلمی با بعضی تهیه کنندگان بازیگر انتخاب می کنیم، برگه ای 
به ما می دهند که در آن میزان دنبال کنندگانی را که بازیگران 
باید داشته باشند نوشته اند.« بعد می گویند که اگر اینستاگرامم 
را پاک کنم و ایــن میزان دنبال کننده را از دســت بدهم، آنها 
بازیگرانی انتخاب می کنند که آن فقــدان را جبران کنند.«  او 
تأکید می کند که همچنان کارگردانانی وجود دارند که به این 
اعداد توجهی نمی کنند؛ »و من این افتخار را داشته ام که با ۳نفر 
از این افراد همکاری کنم... با کوئنتین تارانتینو در فیلم »روزی 
روزگاری در هالیوود«، با بردلی کوپر در فیلم »مایســترو« و با 
»وس اندرسن« در »استروید سیتی««.  ال فنینگ پیش از هاک 
گفته بود که نقشــی را در یک چندگانه بزرگ به دلیل نداشتن 
دنبال کننده کافی در اینستاگرام از دست داده است؛ »یک بار 
برای فیلمی بزرگ نقشی به دست نیاوردم؛ و شاید دلیلش این 
نبود، اما تنها بازخوردی که شنیدم همین بود که در آن زمان به 

اندازه کافی دنبال کننده اینستاگرام نداشتم.«

»شگرد« و »یک وجب خاک« قابلیت بیشتری برای کسب جایزه داشتند
سعید رشتیان، عضو هیأت انتخاب و داوری مستند چهل وسومین جشنواره فیلم فجر: نظر اکثریت داوران 
این بود که ۲فیلم »شگرد« و »یک وجب خاک« قابلیت بیشتری برای کسب جایزه در این بخش دارند. هرچند 

بقیه فیلم ها هم مختصات بسیار خوبی داشتند  ولی متناسب با رویکردهای جشنواره فجر نبودند./مهر 

احساس کردم جلسات داوری جشنواره شنود می شود 
کمال تبریزی: برای من حسی به وجود آمد که انگار جلسات هیأت داوری شنود می شوند و امکان درز اطلاعات وجود 
دارد. من هیچ جلسه ای را ترک نکردم، ولی نگرانی خودم را مطرح کردم و جالب بود که همان هم به شکل دعوا به 
بیرون درز کرد. البته اعتراض من باعث شد سختگیری ها بیشتر و ورود افراد به جلسه داوری محدودتر شود./ ایسنا 

صفحه آرا: بهروز قلی پور

 گرمای سینما
در سرمای برلین

هفتادوپنجمین دوره جشنواره بین المللی فیلم برلین 25بهمن 
کار خود را آغاز کرد. نخستین تغییری که در جشنواره امسال 
جلب توجه می کند، قرار گرفتن سکان جشنواره در دستان 
تریشا تاتل به عنوان مدیر جدید این رویداد سینمایی است. 
تاتل که پیش از این رئیس جشنواره فیلم لندن بوده، جایگزین 
کارلو چاتریان و مارینه ریسن بیک شــده و انتظار می رود با 

شناختی که از سینمای جهان دارد و فرصت 
دادن به اســتعدادهای تازه تغییرات جدی و 

مهمی در جشنواره برلین رقم بزند. جشنواره های 
بین المللی فیلم در تمام دنیا پس از پایان همه گیری 

کرونا در حال بازتعریف جایــگاه خود در صنعت 
سینما هستند و حضور تاتل در رأس جشنواره برلین 

را می توان تلاشی در این راســتا ارزیابی کرد. برلین 
این روزها هوای ســردی دارد، اما علاقه مندان به سینما 
امیدوارند گرمای جشنواره تحمل این سرما را ممکن کند.

ناصر احدیگزارش
روزنامه نگار

سینما، عرصه ای بدون مرز
رئیس هیأت داوران هفتادوپنجمین جشنواره برلین 
تاد هینز آمریکایی اســت که فیلم های مطرحی 
همچون »دور از بهشت« )2002(، »کرول« )2015( 
و »می دسامبر« )2023( را در کارنامه دارد. حضور 
هینز به عنوان رئیس هیأت داوران این انتظار را ایجاد 
می کند که امســال فیلم های متفاوتی مورد توجه 
هیأت داوران قرار بگیرند. در بخش مسابقه اصلی این 
دوره از جشنواره، 19فیلم برای رسیدن به خرس طلا 
با هم رقابت می کنند که نامدارترین کارگردانانشان 
ریچارد لینکلیتر، هونگ سانگ سو، تام تیکور، رادو 
ژوده، بونگ جون هو، میشــل فرانکو، لیونل بایر و 
لئونور سرای هســتند. در مراسم افتتاحیه، تیلدا 
سوینتون، بازیگری که سابقه همکاری با کارگردانان 
برجسته سینما را دارد، خرس طلایی افتخاری این 
رویداد را به پاس دستاوردهای هنری اش دریافت 
کرد. سخنرانی ســوینتون در هنگام دریافت این 
جایزه رنگ و بویی کاملا سیاسی داشت. او با محکوم 
کردن جنایات دولتــی از دولت های معتاد به طمع 
که در جنگ ها و نابودی محیط زیست نقش دارند 
انتقاد کرد. ســوینتون در بخشی از سخنرانی اش 
گفت: »سینما عرصه ای بدون مرز است و می تواند 
در برابر چنین اقدامات غیرانســانی ای مقاومت 
کند.« او همبستگی خود را با کسانی که با دولت های 
همدســت جنگ طلبان و ویرانگران سیاره زمین 

مقابله می کنند اعلام کرد.

بلندپرواز ولی ناموفق
جشنواره برلین با نمایش فیلم »نور« ساخته تام 
تیکور افتتاح شــد. این فیلم به پیچیدگی های 
یک خانواده طبقه متوســط ناکارآمد در برلین 
امروزی می پــردازد و در پس زمینه آن، تأثیرات 
نئوکاپیتالیســم و چالش هــای اجتماعی دیده 
می شــود. »نور« با واکنش های متفاوتی از سوی 
منتقدان مواجه شده است. »سینه اروپا« بر این 
اعتقاد است که فیلم تلاش می کند موضوعات غم 
و فقدان را بررسی کند، اما احساسات رقیقه بیش 
از حد و زمان طولانی اش از تأثیرگذاری آن کاسته 
است. »گاردین« بازی های پرتحرک و پراحساس 
لارس آیدینگر و نیکولت کربیتز را تحسین کرده، 
اما از عدم انسجام کارگردانی و استفاده کلیشه ای 
از موســیقی انتقاد کرده است. »اسکرین دیلی« 
به مهارت فنی عالی فیلم و بازی های پراحساس 
بازیگران اشــاره کرده اما ترکیب فانتزی و درام 
را ناکارآمد دانســته و معتقد است که پیام های 
اجتماعی و سیاسی فیلم در روایت آن گم شده اند. 
به طور کلی براســاس واکنش ها می شــود گفت 
درحالی که »نور« تلاش دارد اثــری طنزآمیز و 
رازآلود درباره چالش های اجتماعی معاصر باشد، 
اجرای آن بحث برانگیز بوده اســت. فیلم از نظر 
روایت و سبک بلندپروازانه است و سبک خاص تام 
تیکور را به نمایش می گذارد، اما برخی منتقدان آن 

را اثری ناهماهنگ و ناموفق دانسته اند.

طبقه اجتماعی و مزایای فناوری 
»میکی 1۷« فیلم جدید بونگ جون هو، کارگردان 
فیلم اســکاری »انگل«، با بازی رابرت پتینسون 
مورد توجه گسترده ای قرار گرفته است. این فیلم 
علمی تخیلی -کمدی درباره شخصیت میکی بارنز 
)با بازی رابرت پتینسون( است، عضوی از خدمه 
یک مأموریت استعماری برای سیاره نیفلهایم. او 
یک »یکبارمصرف« است، به این معنا که درصورت 
مرگ، بدن جدیدی از او کلون می شود و حافظه اش 
منتقل می شــود. این چرخه بی پایان، سؤالات 
عمیقی درباره هویت، ارزش زندگی و پیامدهای 
اخلاقی چنین فناوری ای ایجاد می کند. علاوه بر 
این، فیلم نقدهایی به ساختارهای سرمایه داری 
دارد و به نوعی بازتابی از مشــکلات اجتماعی 

معاصر است.
منتقدان »میکــی 1۷« را به خاطر طنز تندوتیز و 
داستان سرایی پرقوتش تحسین کرده اند. طنز تلخ 
فیلم و نقد اجتماعی هوشمندانه  اش ازجمله نقاط 
قوتی است که مورد توجه قرار گرفته است. بونگ 
جون هو، همانند آثار پیشینش، با ترکیب ژانرهای 
مختلف، مفاهیم عمیقی را به تصویر کشیده که 
باعث شده این فیلم با استقبال فراوان در جشنواره 
برلین مواجه شــود. رابرت پتینسون، در نقش 
میکی بارنز، بازی تحسین برانگیزی ارائه داده که 
کشمکش های درونی و بحران وجودی شخصیت 
را به خوبی نشان می دهد. علاوه بر او، مارک روفالو، 
استیون یون، نائومی آکی و تونی کولت نیز در فیلم 
حضور دارند و بازی هایشان به عمق روایت فیلم 
می افزاید. اختلاف طبقاتی و سوءاستفاده از فناوری 
به نفع طبقات برتر ازجمله موضوعاتی اســت که 
فیلم روی آنها دست گذاشته است. استقبال از این 
فیلم نشانگر اهمیت آن و توانایی ادامه دار بونگ 
جون هو در ساخت فیلم هایی با محتوای اجتماعی 

مهم و شکل روایی جذاب است.


